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رشد ۵۱ درصدی حق بیمه تولیدی 
بیمه سرمد در سال ۱۴۰۳

در  سرمد  بیمه   ۱۴۰۳ سال  تولیدی  بیمه  حق 
رشد  با  گذشته  سال  مشابه  مدت  با  مقایسه 
عبور  ريال  میلیارد  هزار  عدد ۵۲  از  درصدی   ۵۱
مستمر  رشد  نشان دهنده  افزایش  این  که  کرد 
جذب  در  سرمد  بیمه  شرکت  موفقیت های  و 
مشتریان جدید و ارائه خدمات بیمه ای متنوع و 

سریع به بازار است.
به گزارش روابط عمومی بیمه سرمد حق بیمه 
تولیدی سال ۱۴۰۳ بیمه سرمد در مقایسه با مدت 
عدد  از  درصدی  رشد ۵۱  با  گذشته  مشابه سال 
افزایش  ۵۲ هزار میلیارد ريال عبور کرد که  این 
نشان دهنده رشد مستمر و موفقیت های شرکت 
ارائه  و  جدید  مشتریان  جذب  در  سرمد  بیمه 

خدمات بیمه ای متنوع و سریع به بازار است.
شرکت بیمه سرمد در ۲ سال  اخیر با اصلاح و 
حذف پرتفوهای زیان ده، عدم ورود به مناقصات 
و بازارهای با ریسک نامطلوب و همچنین مدیریت 
افزوده  ارزش  ایجاد  دنبال  به  دارائی ها  مناسب 
برای سهامداران خود بوده که این تلاش ها منجر 
به افزایش ۵۳ درصدی حق بیمه تولیدی در سال 
۱۴۰۲ و ۵۱ درصدی در سال ۱۴۰۴ نسبت به مدت 
سال قبل شده است و با این رویکرد انتظار می رود 
روند صعودی رشد حق بیمه تولیدی در سال های 

آینده نیز ادامه یابد.

انتصاب رئیس اداره حسابداری 
مالی در شرکت بیمه حافظ

اداره حسابداری  رئیس  به  آقای سعید صیفی 
مالی  شرکت بیمه حافظ منصوب شد.

به گزارش روابط عمومی بیمه حافظ، در حکم 
آقای صیفی، آمده است: »نظر به مراتب توانمندی، 
تخصص و تجارب ارزشمند جنابعالی و با تاکید بر 
پایبندی کامل به اصول صداقت و اخلاق حرفه ای، 
بنا به پیشنهاد  مدیر  مالی، به موجب این حکم 
به عنوان »رئیس اداره حسابداری مالی « منصوب 
می شوید.« در این حکم، بر تلاش در جهت تحقق 
اهداف و برنامه های مدیریت  امور مالی در حوزه 
با  شرکت  قراردادهای  کنترل  مربوطه،  فعالیت 
واحدهای مختلف و اشخاص یا شرکت های ثالث 
پیشرفت  تائید  اخذ  و  پرداخت  از  مرحله  هر  در 
الزامات قانونی، آیین نامه ها و  کار آنها و رعایت 
دستورالعمل ها در فرآیند های کاری مرتبط تاکید 
شده است. روابط عمومی شرکت بیمه حافظ ضمن 
تبریک، برای ایشان آرزوی موفقیت روز افزون را 

دارد.

ساختمان جدید البرز تابستان سال 
جاری به بهره برداری می رسد

مدیر عامل بیمه البرز با همراهی اعضای هیات 
از  ارشد  مدیران  از  برخی  و  عامل  هیات  مدیره، 

ساختمان در حال احداث این شرکت بازدید کرد.
به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل، موسی 
رضایی در این بازدید بر تسریع در فرآیند تکمیل 
گفت:این  و  کرد  تاکید  شرکت  جدید  ساختمان 
ساختمان طبق جدیدترین مقررات آیین نامه ای 
و دستور العمل های حوزه ساخت و ساز در ۱7 
طبقه و با زیر بنایی بالغ بر ۱6 هزار و ۵۰۰ متر مربع 
احداث خواهد شد و تلاش میکنیم در تاریخی که 
از پیش مشخص شده تحویل گردد. در این بازدید 
نماینده ی ارکانِ پروژه به ارائه گزارشی از آخرین 
وضعیت ساختمان پرداخت و گفت: این پروژه در 
حال حاضر 76 درصد پیشرفت فیزیکی دارد و پیش 
بینی می شود با اتمام مراحل اجرای تاسیسات آن، 

در تابستان سال جاری به بهره برداری برسد.

تعرفه های اینترنت اصلاح می شود؟
پس از افزایش ۳۰ درصدی تعرفه اینترنت طی دو 
سال گذشته، چند ماهی است زمزمه هایی از نتایج 
تعهدات اپراتورها و حتی تغییر یا اصلاح تعرفه های 
موجود شنیده می شود؛ وزیر ارتباطات هم اخیرا 
اعلام کرده تعرفه ها به گونه ای اصلاح می شود که 

زندگی مردم را مستقیما تحت تاثیر قرار ندهد.
به گزارش ایسنا، زمستان دو سال گذشته بود 
از سوی  با قبول شرایطی  اینترنت  که تعرفه های 
اپراتورهای ارتباطی مانند افزایش سرعت و کیفیت 
شرایطی  در  امر  این  کرد.  پیدا  افزایش  اینترنت، 
انجام شد که بارها تأکید شده بود حوزه ارتباطات  
باید مسیر تخصصی خود را طی کند و اگر درآمد 
با  توسعه  پیدا کند،  یا حتی کاهش  بماند  ثابت 

چالش و مشکلاتی روبه رو می شود.
در نهایت رگولاتوری اپراتورهای ارتباطی را با قبول 
سه شرط مانند افزایش سایت های نسل پنجم به 
۱۰ درصد تا پایان سال ۱۴۰۳، افزایش پوشش نسل 
چهارم در کشور به ۹6 درصد تا پایان سال ۱۴۰۳ 
و افزایش ۳۰ درصدی میانگین سرعت اینترنت تا 

خرداد ۱۴۰ مکلف کرد.  
اما با گذشت مهلت گفته شده این سوال مطرح 
می شود که اپراتورها چقدر تعهدات خود را انجام 
داده اند و آیا ارتقای سرعت و کیفیت اتفاق افتاده 
است یا خیر؟ با آغاز به کار سید ستار هاشمی- 
و بیش  اطلاعات- کمی  فناوری  و  ارتباطات  وزیر 

صحبت هایی در این زمینه انجام شد.  
نباید  که  کردند  اعلام  مسئولان  مثال  طور  به 
درصد   ۲ از  بیش  اطلاعات  فناوری  حوزه  هزینه 
هزینه سبد خانوار باشد و در حوزه تعرفه ها باید به 
وضعیت معیشت مردم هم توجه شود. همچنین 
این هزینه ها باید متناسب با واقعیت های اقتصادی، 

توصیه های کارشناسی و استانداردها باشد.     
البته به غیر از پایش تعهدات، وزارت ارتباطات 
بارها بر ارتقای کیفیت اینترنت تأکید و اعلام کرده 
کیفیت شبکه در یک سری از نقاط و در بعضی 
آن  به  و  است  محدودیت  دارای  سرویس ها،  از 
و یک  نمی کنند  انکار  را  آن  بنابراین  دارند  اذعان 
ماه های  از  و  موضوع  این  برای  را  تخصصی  تیم 
در  که  آسیب هایی  و  اند  گرفته   نظر  در  گذشته 

زیرساخت های شبکه است را شناسایی کرده اند.
وزیر   - هاشمی  ستار  سید  رابطه،  همین  در 
ارتباطات و فناوری اطلاعات - اخیرا با تأیید اصلاح 
است  گفته  جاری  سال  در  اینترنت  تعرفه های 
تعرفه ها به گونه ای اصلاح می شود که زندگی مردم 

را مستقیما تحت تاثیر قرار ندهد.    
گفتنی است پیش از این اظهارات، معاون وزیر 
ارتباطات از تشکیل کارگروهی در این زمنیه و پایش 
کیفیت اینترنت در کل کشور توسط رگولاتوری خبر 
داده بود که به صورت مرحله ای نتایج آن به مردم 

اعلام می شود.

بازدید رئیس کل بیمه مرکزی از 
شعبه اراک بیمه ملت

سفرهای  ادامه  در  مرکزی  بیمه  رئیس کل 
استانی خود از شعبه اراک بیمه ملت بازدید کرد.
دکتر  ملت،  عمومی بیمه  گزارش روابط  به 
بیمه  رئیس کل  پرویز خوشکلام خسروشاهی، 
برنامه  چارچوب  در  پنجشنبه  روز  مرکزی، 
و  شعب  توانمندی های  و  ظرفیت ها  از  بازدید 
نمایندگی های فروش بیمه در سطح استان ها، 
به استان مرکزی سفر کرد. هدف از این بازدید، 
بررسی مسائل و چالش های موجود و گفت وگو 

با فعالان صنعت بیمه در این منطقه بود.
استان  شعبه  رئیس  بازدید،  این  جریان  در 
مرکزی بیمه ملت با ارائه گزارشی از اقدامات، 
سطح  در  خود  همکاران  عملکرد  و  دستاوردها 
توانمندی های  و  ظرفیت ها  تبیین  به  استان، 
وی همچنین  پرداخت.  منطقه  در  ملت  بیمه 
توسعه  پیش روی  موانع  و  چالش ها  برخی  به 
فعالیت های بیمه ای در استان اشاره کرد و بر 
لزوم حمایت های ساختاری و تعامل مؤثر میان 
نهادهای بیمه ای برای بهره برداری از پتانسیل های 
این  در  است  ذکر  شایان  نمود.  تأکید  موجود 
و  مرکزی  بیمه  کل  مدیران  از  جمعی  بازدید، 
اعضای هیأت رئیسه سندیکای بیمه گران استان، 
رئیس کل بیمه مرکزی را همراهی کردند. گفتنی 
است با پایان این سفر، نخستین دور بازدیدهای 
به  سفر  با  که  مرکزی  بیمه  رئیس کل  استانی 
استان های غرب و جنوب غرب کشور آغاز شده 

بود، به پایان رسید.

اسفندماه سال گذشته بود که خبر خروج شورای 
رقابت از قیمت گذاری دستوری خودرو منتشر شد 
و این امیدواری به وجود آمد که حداقل خودرو های 
وارداتی از شمول قیمت گذاری خارج می شوند؛ اما 

عمر این مصوبه کمتر از یک ماه بود.
طبق جلسه 7۳۰ شورای رقابت در ۲۱ اسفند ماه، 
این شورا دستورالعمل تنظیم بازار خودروی سواری 
مصوب ۵۴۳ را اصلاح و اعلام کرد که از این پس صرفا 
بازار خودرو های سواری تولیدی و مونتاژی انحصاری 
تشخیص داده شده و مشمول قیمت گذاری دستوری 
خواهند بود و خودرو های وارداتی دیگر مشمول این 

بند نیستند.
نسبت  امیدواری ها  اقتصادآنلاین،  گزارش  به 
قیمت گذاری  بند  از  وارداتی  خودرو های  خروج  به 
سال  آخر  روز های  همان  و  نپایید  دیری  دستوری 
به  نسبت  خودرو  حوزه  واردکنندگان  و  فعالان 
دخالت های جدید در این زمینه با وجود کنارکشیدن 

شورای رقابت هشدار دادند.
واردکنندگان  انجمن  مشاور  دادفر،  مهدی 
خودرو در همین زمینه به اقتصادآنلاین گفته بود 
فرآیند  در  دوباره  دارد  قصد  حمایت  »سازمان  که 
ارزش گذاری خودرو های وارداتی دخالت کند. این در 
حالی است که شورای رقابت اعلام کرده که واردات 
خودرو رقابتی است و نیازی به قیمت گذاری ندارد، 
اما برخی همچنان در تلاش هستند تا دوباره کنترل 
قیمت گذاری را به دست بگیرند. یعنی ما شاهد تلاش 
تصمیم گیری های  طلایی،  امضای  بازگشت  برای 
پشت در های بسته و تعیین قیمت های دستوری 
نوع  این چه  که  نیست  مشخص  واقعاً  و  هستیم 

مدیریت و سیاست گذاری است.«
حالا با انتشار نامه سازمان حمایت از تولیدکنندگان 
و مصرف کنندگان خطاب به شرکت های واردکننده 
خودرو مشخص شد که نگرانی ها در این زمینه به جا 
بوده و از این به بعد سازمان حمایت مستقیما متولی 
و تصمیم گیرنده در مورد قیمت خودرو های وارداتی 

خواهد بود.
»مطابق  که  است  آمده  سازمان  این  نامه  در 
واردکنندگان  بازار،  تنظیم  ستاد  تصمیمات 
خودرو های سواری بنزینی و هیبریدی مکلفند قبل 
از هر گونه تعیین و تغییر قیمت، گزارش لازم به 
همراه مستندات مربوطه را جهت بررسی کارشناسی 
به سازمان ارائه و پس از تأیید کارگروه تنظیم بازار 

عملیاتی خواهد شد.«
در واقع با وجود نظر مثبت شورای رقابت مبنی 
به  وارداتی،  قیمت گذاری خودرو های  آزادسازی  بر 
نظرمی رسد وزارت صمت از طریق سازمان حمایت و 
با اعمال نظر در ستاد تنظیم بازار یک بار دیگر ورق را 
به سمت خود برگردانده تا همچنان در حوزه فروش و 
عرضه خودرو های وارداتی دست برتر را داشته باشد.
در همین زمینه علیرضا مناقبی، رئیس مجمع عالی 
واردات به خبرنگار اقتصادآنلاین می گوید: متأسفانه 
نمی خواهد  مسئولی  هیچ  هنوز  که  بگوییم  باید 

برای سرنوشت  باید خودشان  مردم  که  کند  قبول 
خود تصمیم بگیرند. وقتی صحبت از قیمت گذاری 
دستوری می شود، یعنی می خواهیم همه چیز را با 
فرمان و دستور پیش ببریم، نتیجه اش هم چیزی 

نمی شود جز آنچه امروز می بینیم.
مناقبی افزود: هنوز هم اعتقادی به اصل رقابت 
نداریم، در حالی که امروز با توجه به افزایش واردات 
خودرو، باید اجازه دهیم خودرو های وارداتی در یک 
بازار رقابتی، خودشان قیمت گذاری شوند، در این 
صورت قطعاً نفعش به جیب مصرف کننده می رود. 
وقتی دلال بازی حذف شود و نگاه های غیرمنطقی از 
بازار کنار برود، تعادل برقرار می شود. اگر دستور از 
روند بازار کنار برود، فروشندگان برای جذب مشتری 
با هم رقابت می کنند و این رقابت به نفع مردم تمام 

خواهد شد.
گذشته  سال   ۴۵ طی  متأسفانه  داد:  ادامه  وی 
همین روش های دستوری را امتحان کرده ایم و هنوز 
کار  که  نرسیده اند  نتیجه  این  به  ما  مسئولان  هم 
مردم باید به دست خودشان آن هم در مسیر رقابت 
صحیح، سپرده شود. رقابتی که در آن زمین بازی 

برای همه یکسان باشد تا هر کسی بتواند فعالیت 
اقتصادی اش را آزادانه انجام دهد و نرخ ها را خود 

بازار تنظیم کند.
امروز  کرد:  تصریح  واردات  عالی  مجمع  رئیس 
می بینیم که تصمیم شورای رقابت یا سایر نهاد ها در 
مورد قیمت دستوری، نتیجه ای جز ایجاد بازار سیاه 
نداشته است. ماشینی که با قیمت ۲ تا ۳ میلیارد 
به مشتری که ثبت نام کرده فروخته می شود، در 
بازار آزاد تا 6 میلیارد معامله می شود، چرا باید چنین 
اختلاف قیمتی وجود داشته باشد، آیا این جز نتیجه 

قیمت گذاری دستوری است؟
مناقبی افزود: اگر اجازه واردات خودرو داده شده، 
قیمت گذاری  هم  واردکننده  داده شود،  اجازه  باید 
کند. چنانچه قیمت گذاری واردکننده خارج از عرف 

باشد، نمی تواند در بازار موفق باشد.
به گفته مناقبی، پشت پرده این سیاست گذاری ها 
هر چیزی از جمله کند کردن عمدی روند واردات 

خودرو می تواند باشد.
باشد،  مدنظر  عمومی  منافع  اگر  گفت:  وی 
برسد  درک  این  به  ما  تصمیم گیری  نظام  باید 

که امور مردم باید به دست خود مردم، در یک 
شود.  سپرده  دوستانه،  و  سالم  رقابتی  فضای 
همه مشکلاتی که امروز در جامعه با آنها مواجه 
هستیم، از یک مدل تصمیم گیری بسته و دستوری 
فقط  تشویق،  به جای  که  مدلی  نشات می گیرد، 
تنبیه می کند و سعی دارد همه چیز را از بالا به 
پایین دیکته کند، در حالی که مردم آگاه هستند و 

می دانند چه باید بکنند.
رئیس مجمع عالی واردات در پاسخ به این سوال 
قیمت گذاری  سیاست  شکست  وجود  با  چرا  که 
دستوری، سیاست گذار اصرار به تکرار این روند دارد، 
گفت: صریح و روشن بگویم، مسئله چیز پیچیده ای 
نیست عده ای از خواص از این شرایط سود می برند 
و منتفع می شوند، اما مردم باید هزینه اش را بدهند. 
آیا غیر از این است که کالایی که وارد کشور می شود، 
قیمت دستوری دارد، اما در نهایت با قیمتی متفاوت 
واقعیتی  دیگر  که  این  می شود.  فروخته  مردم  به 
پنهان نیست، این چیزی است که هر روز در جامعه 
می بینیم، چون عده ای از این شرایط منتفع می شوند 

که نباید بشوند.

همان طور که پیش بینی می شد، ریزش قیمت ها در بازارهای 
مالی ادامه پیدا کرد؛ آن جا که پس از اعلام نتایج مثبت از سوی 
مذاکره کنندکان، قیمت ها در روز شنبه سراشیبی شدید قیمتی 

قرار گرفتند.
به گزارش خبرآنلاین، مذاکرات ایران و آمریکا، دومین شنبه را 
هم پشت سر گذاشت. دو، شنبه ای که مسیر بازارها را دگرگون 
کرد و خریداران هیجانی بازارها را که در اوج قیمت ها اقدام به 

خرید کرده بودند، زیان ده کرد.
بررسی روند بازارها حاکی از آن است که در طول ۸ روز گذشته 
عمان  مسقط  در  آمریکا  و  ایران  غیرمستقیم  مذاکرات  اول  که 
ایران و  برگزار شد و سپس دیروز، دومین مذاکره غیرمستقیم 
آمریکا در سفارت عمان در رم برگزار شد، قیمت طلا ۱7.۱ درصد، 

سکه ۲۰.۵ درصد و دلار ۲۱.۲ درصد ریزش پیدا کرده است.
امور خارجه کشور  وزیر  عراقچی،  عباس  میان، سید  این  در 
درباره دور دوم مذاکرات غیرمستقیم ایران و آمریکا، با اشاره به 
مثبت بودن مذاکرات به خبرنگاران گفته است که این مذاکرات 

حدود چهار ساعت طول کشید.
وی عنوان کرده است: می توانم بگویم که پیشرفت هایی رو به 
جلو وجود دارد. ما در این مذاکرات رم به درک و توافق بهتری در 

مورد برخی اصول و اهداف رسیده ایم.
دلار ۱7 هزار تومان ارزان شد

بررسی های خبرآنلاین نشان می دهد از ابتدای معاملات شنبه 
هفته گذشته و تا پایان معاملات شنبه هفته جاری، قیمت دلار 
گذشته  هفته  شنبه  که  دلار  است.  ارزان شده  تومان  هزار   ۱7
آخرین  در  بود،  کرده  آغاز  تومان  هزار   ۱۰۰ نرخ  با  را  معاملات 
معاملات بازار در روز گذشته به قیمت ۸۳ هزار رسید. این یعنی 

نرخ دلار ۲۱ درصد ارزان شده است.
کامران سلطانی زاده، دبیر کانون صرافان در همین رابطه در 
ارز  بازار  آتی  وضعیت  درباره  خبرآنلاین  خبرگزاری  با  گفت وگو 

گفت: پیش بینی برای روزهای پیش رو، ورود نرخ دلار به کانال 
7۰ هزار تومان هست.

او افزود: البته متاسفانه شاهد کاهش نرخ ارز رسمی نبودیم و 
ادامه کاهش بیشتر نرخ دلار، ارتباط مستقیم با نرخ ارز رسمی 

دارد.
سلطانی زاده  با اشاره به این نکته که ارزش پول ملی نزدیک 
به ۳۰ درصد تقویت شده است، تصریح کرد: دلار در هفته های 
گذشته تا ۱۰7 هزار تومان هم بالا رفته بود که هم اکنون به ۸۳ 

هزار تومان کاهش یافته است.
وی یادآور شد: انتظار می رفت نرخ ارز رسمی به کاهش نرخ ارز 

در بازار آزاد عکس العمل نشان می داد.
طلا ۱7.۱ درصد و سکه ۲۰.۵ درصد سقوط کرد

در این میان، بررسی تغییرات بازار طلا حاکی از آن است که 
قیمت طلای ۱۸عیار در طول روزهای دور اول و دوم مذاکرات 
غیرمستقیم ایران و آمریکا، ریزش ۱7.۱ درصدی را تجربه کرده 
هفته  شنبه  معاملات  ابتدای  در  ۱۸عیار  طلای  گرم  هر  است. 
گذشته 7 میلیون و 6۳۹ هزار تومان بود که در پایان معاملات 
هر  کرد.  تغییر  تومان  هزار  و ۵6۴  میلیون   6 قیمت  به  دیروز 
 ۲۸ تومانی،  هزار   ۴۳۸ و  میلیون   ۵ کاهش  با  هم  طلا  مثقال 

میلیون و ۳7۲ هزار تومان شد.
از سوی دیگر، خریداران سکه امامی در این بازه زمانی ۲۰.۵ 
با  امامی  سکه  قطعه  هر  ترتیب،  این  به  کرده اند.  زیان  درصد 
کاهش ۱۵ میلیون و ۵۹۵ هزار تومانی به قیمت 76 میلیون و ۱۰ 

هزار تومان تغییر کرد.
در  معتقدند  بازار  فعالان  و سکه،  بازار طلا  آتی  روند  درباره 
نیز  ها  قیمت  کاهش  باشد،  مثبت  مذاکرات  ادامه  که  صورتی 
ادامه دار خواهد بود. به باور آن ها، در حال حاضر دیپلماسی 
سیاسی و کاهش نرخ دلار، سیگنال های مثبتی هستند که به 

بازارهای طلا و سکه داده می شود.

چه کسانی از قیمت گذاری خودرو های وارداتی سود می برند؟

وی! شورای رقابت عقب نشینی کرد، سازمان حمایت پیشر
گروه اقتصاد - در حالی  که شورای رقابت رای به آزادسازی قیمت گذاری خودرو های وارداتی داده بود، سازمان حمایت با پیگیری از طریق ستاد تنظیم بازار، 
مجددا خود را وارد گود قیمت گذاری این خودرو ها کرد تا عمر مصوبه شورای رقابت کوتاه بماند و همچنان وزارت صمت در حوزه خودرو های خارجی دست 

بالا را داشته باشد و اعمال قدرت کند.

سیگنال فوری شنبه  های سرنوشت  سازطلا یک میلیون تومان فروریخت، سکه 15 میلیون تومان

با انتشار نامه 
سازمان حمایت 

از تولیدکنندگان 
و مصرف 

کنندگان خطاب 
به شرکت های 

واردکننده خودرو 
مشخص شد که 
نگرانی ها در این 
زمینه به جا بوده 

و از این به بعد 
سازمان حمایت 
مستقیما متولی 
و تصمیم گیرنده 
در مورد قیمت 

خودرو های 
وارداتی خواهد 

بود

رئیس امور انرژی سازمان برنامه و بودجه کشور با تشریح چهار اقدام اساسی دولت 
چهاردهم برای رفع ناترازی انرژی گفت: شورای اقتصاد سال گذشته مجوزهای کلانی 
در حوزه سرمایه گذاری نفت و گاز صادر کرد که می توان به توسعه میادین نفتی 

آزادگان، سومار، آذر، سامان، دلاوران و بند کرخه اشاره کرد.
محمدصادق کریمی در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایرنا با تشریح اقدامات انجام 
شده در حوزه انرژی در سال گذشته اظهار داشت: از آنجا که یکی از دغدغه های 
اساسی در حوزه انرژی کشور رفع ناترازی است، دولت چهاردهم سال گذشته اقدام 

به تهیه برنامه جامع دولت توسعه انرژی های تجدیدپذیر کرد.
وی افزود: اقدامات دولت را می توان در چهار دسته "اجرای برنامه هفتم توسعه"، 
"فعالیت های مرتبط با شورای اقتصاد"، "اقدامات شورای عالی انرژی" و "پیگیری های 

کلیدی در راستای رفع ناترازی انرژی" گروه بندی کرد.
رئیس امور انرژی سازمان برنامه و بودجه کشور با اشاره به اهمیت برنامه هفتم 
توسعه به  عنوان سند ملی و کلان، اقدامات انجام شده در این بخش را بسیار گسترده 
برشمرد و افزود: اصلاح یارانه سوخت، ارائه نفت گاز به ناوگان حمل ونقل در مسیر، 
تدوین آیین نامه حساب بهینه سازی انرژی و مجوز پرداخت از این حساب، پایه ریزی و 
تهیه اساسنامه سازمان بهینه سازی انرژی، تشکیل بازار برق و افزایش سهم معاملات 
برق در بازار، اجرای آیین نامه های سوخت رسانی دریایی و برنامه های کیفی سازی 
تولید فرآورده های نفتی از جمله مهم ترین اقدامات در این زمینه محسوب می شوند.

کریمی اصلاح رابطه مالی دولت و شرکت ملی نفت را یکی از برنامه های اساسی در 
این زمینه برشمرد و اعلام کرد: این موضوع یکی از نقاط کلیدی توسعه در صنعت 

نفت ایران محسوب می شود که آیین نامه آن تصویب و برای اجرا آماده شد.
مجوز شورای اقتصاد برای سرمایه گذاری های کلان در نفت و گاز

رئیس امور انرژی سازمان برنامه و بودجه کشور با اشاره به نقش شورای اقتصاد 
در تصمیم گیری های کلان حوزه انرژی گفت: در شورای اقتصاد، مجوزهای کلانی 
در حوزه سرمایه گذاری نفت و گاز صادر شد که از جمله آنها می توان به طرح های 

توسعه میادین نفتی آزادگان، سومار، آذر، سامان، دلاوران و بند کرخه اشاره کرد.
کریمی ادامه داد: پارسال گازرسانی به استان سیستان و بلوچستان که از مناطق 
محروم کشور به شمار می رود، با حمایت شورای اقتصاد در دستور کار قرار گرفت و 

مجوزهای لازم برای اجرا صادر شد.
تهیه برنامه جامع دولت در حوزه تجدیدپذیرها

رئیس امور انرژی سازمان برنامه و بودجه کشور یکی از رویکردهای دولت چهاردهم 
در حوزه رفع ناترازی انرژی را توسعه انرژی های تجدیدپذیر برشمرد و افزود: در 
این رابطه پارسال برنامه جامع دولت برای توسعه انرژی های تجدیدپذیر تهیه شد 
که شامل مجوزهای شورای اقتصاد، ترک تشریفات مناقصه و تنظیم آیین نامه های 
توسعه  برای  آیین نامه ای  وزیران،  هیات  همچنین  گفت:  کریمی  بود.  مربوطه 
کسب وکارهای مرتبط با انرژی های تجدیدپذیر تصویب کرد که در آن اجازه صادرات 
و فروش برق به صنایع و عرضه در تابلوی سبز بورس انرژی فراهم شد؛ این اقدامات 

نقاط عطفی در توسعه تجدیدپذیرها و کاهش ناترازی به شمار می روند.
وی با یادآوری اینکه برای بهبود شرایط در صنعت برق، ماده ۱۰ قانون مانع زدایی 
از این صنعت اصلاح شد، افزود: با اصلاح صورت گرفته، یارانه ها به صورت بهینه 

در زنجیره تولید، انتقال و توزیع مصرف برق تخصیص داده می شود؛ این اقدام نه 
فقط موجب بهبود اقتصادی در بخش صنعت برق شد، بلکه زمینه افزایش بهره وری 
را نیز فراهم کرد. این مقام مسئول در سازمان برنامه و بودجه کشور ادامه داد: 
شامل  تجدیدپذیر  انرژی های  توسعه  موانع  رفع  برای  قانونی  مصوبات  تصویب 
مجوزهای صادرات برق، تخصیص زمین مناسب و ارائه تسهیلات ارزی، فراهم سازی 
زیرساخت های بورس انرژی برای عرضه برق تجدیدپذیر، پیش بینی اهداف بلندمدت 
در توسعه انرژی های خورشیدی به ویژه در برنامه های تابستانی اوج بار و تقویت 
زیرساخت انرژی در جزایر راهبردی جنوب کشور در کارنامه عملکرد این بخش به 

ثبت رسید.
اصلاح پلکانی یارانه سوخت بخش معدن و صنایع بالادستی نفت

کریمی در ادامه به اقدامات تخصصی انجام شده در سال گذشته در حوزه های 
مختلف انرژی اشاره کرد و افزود: در برنامه های کلان بخش نفت و گاز، اصلاح یارانه 
سوخت در بخش معدن و صنایع بالادستی نفت به صورت کاهش سالیانه ۱۰ درصد 

که آیین نامه مربوطه به تصویب رسید و وارد مرحله اجرا شد.
وی با اشاره به تصویب سوخت رسانی به ناوگان حمل ونقل باربری و مسافری، 
هدف از تدوین آن را مقابله با قاچاق سوخت برشمرد که اجرای آن آغاز شده است.

رئیس امور انرژی سازمان برنامه و بودجه ادامه داد: توسعه بازار برق به نحوی که 
معاملات برق به طور مستقیم میان نیروگاه ها و مصرف کنندگان در بورس انرژی 
انجام شود و تنظیم آیین نامه های کیفی سازی فرآورده های نفتی و سوخت رسانی 
دریایی که زیرساخت های آن فراهم شده و درآمد ارزی قابل توجهی برای کشور ایجاد 

خواهد کرد از دیگر اقدامات حوزه بخش نفت و گاز بود.
برنامه ریزی برای تامین برق جزایر جنوبی کشور

رئیس امور انرژی سازمان برنامه و بودجه کشور با اشاره به نقش شورای عالی 
انرژی در سیاست گذاری های کلان، اقدامات انجام شده در این بخش را مهم ارزیابی 
کرد و گفت: در این شورا، مصوبات گذشته به طور جدی پیگیری شد که از جمله 
این مصوبات توسعه بازار بهینه سازی انرژی، تضمین جرایم عدم تحویل انرژی برای 
واردکنندگان به بازار و همچنین تقویت شرکت هایی بود که بهینه سازی مصرف انرژی 

را پیشنهاد می دهند.
به گفته کریمی، شرکت های بهینه سازی مصرف انرژی با مصرف کنندگان خانگی 
و صنعتی تعامل دارند و با کاهش مصرف، به اهداف مدیریت مصرف انرژی کمک 
می کنند. وی با اشاره به اهمیت جزایر راهبردی جنوب کشور گفت: از سال گذشته 
)بودجه ۱۴۰۳ ( پیش بینی هایی برای توسعه زیرساخت برق در این جزایر انجام شد. 
با توافقات میان وزارت نیرو و سازمان برنامه و بودجه، منابع لازم از بودجه عمومی 
و همچنین صنعت برق تأمین شد. این اقدامات تا حد زیادی پیشرفت کرده است و 

امیدواریم در سال آینده، مشکل خاموشی در این جزایر نداشته باشیم.
وی اذعان داشت: فعالیت های انجام شده در سال ۱۴۰۳ گام های مهمی در راستای 
مقابله با چالش های انرژی کشور، به ویژه ناترازی ها بود. امیدواریم که با ادامه مسیر 
توسعه تجدیدپذیرها، اصلاح یارانه ها و مدیریت منابع، بتوانیم در سال های آینده به 
اهداف تعیین شده در برنامه هفتم توسعه دست پیدا کنیم و زیرساخت های انرژی 

کشور را به سطح مطلوبی ارتقا دهیم.

رئیس امور انرژی سازمان برنامه و بودجه خبر داد
۴ گام اساسی دولت برای رفع ناترازی انرژی


